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Accountantsopleiding

CONTOURENNOTA ACCOUNTANCYONDERWIJS LEIDT TOT GEMENGDE REACTIES

Voor de een haalt de Contourennota van de NBA en de Commissie Eindtermen 
Accountantsopleiding over de toekomst van het accountancyonderwijs veel 
overhoop, voor de ander gaat het nog niet ver genoeg. Inmiddels hebben de 
NBAleden hun mening gegeven. Een inventarisatie.
TEKST: ADRIE BOXMEER | BEELD: MARJA BROUWER

Te veel of 
niet genoeg?

ANNE-MARIKE VAN ARKEL: ‘WE 
HOUDEN BEWUST VAST AAN EEN 
ACADEMISCHE EN HBO-VARIANT 
VOOR BEIDE PROFIELEN.’

HUUB WIELEMAN: ‘DE REACTIE ‘HET 
WAS TOCH ALTIJD GOED, WAAROM 
MOET ER WAT VERANDERD WOR-
DEN’ KAN ECHT NIET MEER.’
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ken en te weinig aan het adviseren van het mkb. Hier
door is er in het hbo een onbalans ontstaan tussen  
opleiding en praktijk. Dat willen we met de tweedeling 
opheffen.”

Hoogwaardiger profiel
Beide studierichtingen kunnen volgens de Contouren
nota zowel op academisch als hboniveau worden  
aangeboden. Voorzitter Huub Wieleman en algemeen 
directeur AnneMarike van Arkel van de NBA: “De toe
komstige accountant moet zo hoog mogelijk worden 
opgeleid. In beide varianten wordt voor de functie van 
wettelijk controleur een mastereis gesteld. We houden 
bewust vast aan een academische en hbovariant voor 
beide profielen omdat de markt daar om vraagt. Uitein
delijk is het aan het onderwijs zelf om dat in te vullen.” 
Voor Huub Wieleman is de noodzaak tot verandering 
evident. “Ik wil iedereen vragen om de plannen onbe
vangen tegemoet te treden. De reactie ‘het was toch al
tijd goed, waarom moet er wat veranderd worden’ kan 
echt niet meer.”
Pieter de Kok, als Tuaccoprichter al jaren voorvechter 
van modernisering van het accountancyonderwijs, 
vindt het positief dat NBA en CEA eindelijk een geza
menlijke onderwijsvisie hebben gepresenteerd. “Ik 
merk wel op dat er feitelijk niets nieuws in de Contou
rennota staat dat in de afgelopen drie, vier jaar al niet 
is besproken. Maar het is goed dat de NBA en CEA de 

LOEK VREDEVOOGD: ‘IN HET HBO 
IS EEN ONBALANS ONTSTAAN  
TUSSEN OPLEIDING EN PRAKTIJK. 
DAT WILLEN WE MET DE TWEE- 
DELING OPHEFFEN.’

TOM OOMS: ‘WIJ VINDEN DAT  
ONDER DIE ENE TITEL MEER  
SPECIALISATIES KUNNEN WORDEN 
ONTWIKKELD.’

D
e Contourennota is het vervolg op de rappor
ten van de Onderwijscommissie Fusie van de 
NBA en de Adviescommissie Herziening 
Eindtermen van de CEA eind 2012. Een ver

volg dat een handje werd geholpen door minister Je
roen Dijsselbloem van Financiën die na de verschijning 
van beide rapporten verklaarde dat het zou helpen als 
de sector met één mond zou spreken wat betreft de vi
sie op het accountancyonderwijs. 

Tweedeling
Die eensgezinde visie is er nu. Opvallendste punt:  
de huidige structuur waarbinnen elke accountant is  
gekwalificeerd voor wettelijke controles, wordt los  
ge laten. Er komt een tweedeling tussen accountants 
met deze bevoegdheid (onder de noemer ‘assurance’)  
en zonder (‘accountancy’). Overigens zou ook de  
accountant zonder controlebevoegdheid bepaalde  
assurancetaken moeten kunnen verrichten, zoals  
vrijwillige controles en subsidie en omzetverant
woordingen. 
Voorzitter Loek Vredevoogd en secretaris JanPaul Leer
entveld van de CEA: “In het hbo wijkt het curriculum 
steeds meer af van de eisen die het bedrijfs leven stelt. 
Er wordt te veel aandacht besteed aan de controlevak
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kaders hebben aangegeven. Nu is het woord aan het 
onderwijs om binnen die kaders een nieuw curriculum 
vorm te geven.”

Universitaire verdeelheid
Er bestaat echter universitaire verdeeldheid over het 
onderscheid tussen de wettelijk controlerende accoun
tant en zijn collega die dat niet doet. Voorstanders van 
deze differentiatie zijn de Universiteit van Amsterdam, 
Erasmus Universteit Rotterdam, de Vrije Universiteit 
en de Universiteit Maastricht. Hoogleraar Martin 
Hoogendoorn (EUR), voorzitter van de permanente 
werkgroep accountancy van alle universiteiten: “We 
willen het zelfs nog wat scherper formuleren: alleen de 
accountant die de assurancevariant heeft gevolgd, 
mag controlebevoegdheid hebben. Dat moet dan niet 

alleen voor de wettelijke controle gelden maar voor alle 
controleopdrachten.”
Hoogleraar Eddy Vaasen van de Universiteit van Til
burg is het volstrekt oneens met de aanbeveling voor 
een  accountant zonder wettelijke controlebevoegd
heid. “We moeten naar het allerhoogste opleidingsni
veau voor accountants als assurance providers. Dat is 
duidelijk naar het maatschappelijk verkeer. Na afron
ding van deze opleiding, als de accountant een wat  
beter beeld krijgt van het werk dat hij wil doen, kan 
hij een passende specialisatie volgen.” 
Overigens maakt Vaassen zich geen enkele illusie over 
de uitkomst van het dispuut in universitaire kring. 
“Uiteindelijk bepaalt de CEA de eindtermen. Dan zijn 
Groningen en Tilburg binnen het academisch accoun
tancyonderwijs maar kleine spelers.”

Downgrade
De vier universiteiten onder aanvoering van Hoogen
doorn zijn niet gelukkig met de opzet waarbij de oplei
dingen op academisch en hboniveau aan elkaar gelijk 
worden gesteld. Hoogendoorn: “Gelijke opleidingen en 
gelijke titels betekent in de perceptie van de buitenwe
reld dat de accountantsopleiding de facto een hboop
leiding wordt. Dat is een downgrade voor het academisch 
onderwijs.”
JanPaul Leerentveld van de CEA is het hiermee niet 
eens. “Er blijven een academische en een hbooplei
ding voor accountant. Aan het wotraject verandert 
niets. In het hbotraject wordt straks de professionele 
mastereis gesteld. Nu kunnen AA’s nog zonder profes
sionele master de accountantsopleiding afronden en 
de volledige controlebevoegdheid krijgen. Je kunt dus 
in alle redelijkheid niet zeggen dat de contourennota 
een down grade zal betekenen voor het academisch  
onderwijs.”

Meer ruimte voor mkb-vakken
Het hboaccountancyonderwijs is eensgezind in zijn 
 visie op de Contourennota. Jurroen Cluitmans van de 
Hogeschool ArnhemNijmegen en secretaris van het 
ACscholenoverleg: “Ik juich de komst van een oplei
ding voor accountants zonder wettelijke controlebe
voegdheid toe. De huidige verplichting om stage te 

 lopen bij een kantoor met wettelijke con
troles plaatst veel hbostudenten voor grote 
problemen. Als zij op een kantoor werken 
zonder deze controles kunnen zij onmoge
lijk hieraan voldoen. Daarbij komt dat de 
hboopleidingen nu veel tijd moeten inrui
men voor de wettelijke controle. Hierdoor 
is er te weinig ruimte voor zaken die voor 
het mkb belangrijker zijn, zoals belasting
recht. Ook IFRS mag wat mij betreft uit 
het programma worden geschrapt. Als  

Hoofdpunten contourennota

•  Er komt één wettelijk beschermde titel: ‘accountant’.

•  De opleiding bestaat uit een theoretisch deel en een driejarig praktijkdeel.

•  De theoretische opleiding gaat uit van een common body of knowledge die 

voor iedereen gelijk is. Hierin wordt aandacht besteed aan economische 

vakken, ICT, soft skills, corporate governance en de maatschappelijke rol van 

de accountant.

•  Daarna wordt er gekozen tussen twee oriëntaties: één voor de uitvoering 

van wettelijke controles (‘assurance’) en één die niet hiertoe opleidt  

(‘accountancy’). 

•  Beide richtingen besteden veel aandacht aan assurance.

•  Accountants met de wettelijke controlebevoegdheid kunnen door aanvul-

lende studie een licentie voor oob-controles krijgen (controler voor organi-

saties van openbaar belang).

•  Beide richtingen worden zowel op hbo- als academisch niveau aangeboden.

•  Ook de driejarige praktijkopleiding kent een assurance- en accountancy-

richting.

•  Verbeter de wisselwerking tussen de theoretische- en de praktijkopleiding. 

•  Permanente educatie wordt ook echt permanent: een leven lang leren wordt 

belangrijk onderdeel van de loopbaan van accountants. In plaats van ‘punten 

sprokkelen’ moet permanente educatie gericht zijn op ‘prestaties verbeteren’. 

JURROEN CLUITMANS: ‘IK JUICH DE KOMST VAN EEN OPLEIDING VOOR 
ACCOUNTANTS ZONDER WETTELIJKE CONTROLEBEVOEGDHEID TOE.’



23april 2014 accountant

het er toch in moet, dan zeker niet meer tot het huidi
ge eindniveau.” 
De Contourennota wil voor ‘beide soorten’ accountants 
één wettelijk beschermde titel in het leven roepen, na
melijk ‘accountant’. Het maakt Jurroen Cluitmans niet 
zoveel uit welke wettelijke titel er komt, als er maar 
voor beide typen één titel komt. 

Permanente educatie
Ook NBA Young Professionals zijn over die ene titel zeer 
te spreken, over de twee beroepsrichtingen assurance 
en accountancy daarentegen niet. Young Professionals
voorzitter Tom Ooms: “Dat is veel te breed. Wij vinden 
dat onder die ene titel meer specialisaties kunnen wor
den ontwikkeld, zoals mkbaccountant, ITauditor, ope
rational auditor. Vergelijk het met de medische sector. 
Daar is één beroepstitel ‘arts’, maar er zijn vele speciali
saties met kwaliteitseisen die voor de beroepsbeoefe
naars gelden. Zo kan het ook in de accountancy. Betere 
permanente educatie moet voorkomen dat accountants 
zonder voldoende kennis van zaken van de ene naar de 
andere specialisatie kunnen overstappen.”
De wens voor betere permanente educatie is geheel in 
lijn met de Contourennota. Secretaris JanPaul Leerent
veld van de CEA: “Dit heeft een prominente plek in onze 
plannen. We moeten naar een systeem van levenslang 
leren. Permanente educatie wordt in plaats van punten 
sprokkelen daadwerkelijk prestaties verbeteren.” 
NBAdirecteur AnneMarike van Arkel: “De accountant 
die zich aan het einde van het jaar realiseert dat hij 
snel nog wat pepunten moet halen, redt het in de toe
komst niet meer. Er zal meer worden geëist. We willen 
een systeem dat meer is toegespitst op de persoonlijke 
ontwikkeling van de accountant en meer op output is 
gericht. Ook moeten vaker tijdens de loopbaan kennis
toetsen worden gedaan.”

APK
NBA Young Professionals willen ook een betere inte
gratie tussen de theoretische en de praktijkopleiding. 
Tom Ooms: “We denken aan tussentijdse gesprekken 
tijdens de praktijkopleiding en het opnemen van prak
tijkvoorbeelden in de mondelinge examens van de  
theoretische opleiding. Deze gesprekken dienen als 
een soort van APK voor de student om te ontdekken 
waar hij staat in zijn studie, in een eerder stadium  
dan tijdens het theoretisch slotexamen of mondeling 
praktijkexamen.”
Ook Fouk Tsang, directeur van Alfa Accountants en  

radicale pleitbezorger van vernieuwingen binnen de 
 accountancy, is voor een betere integratie tussen theo
rie en praktijk. “In de Contourennota is sprake van 
eerst een apart blok theorie en daarna nog een apart 
blok praktijk. Waarom laat je dat niet meer in elkaar 
overvloeien? Ik denk bijvoorbeeld aan het opknippen 
van de praktijkstage over de totale opleiding.” 
De CEA vindt dat de Contourennota wel degelijk ruimte 
geeft voor integratie. Leerentveld: “We willen het post
initiële deel van de theoretische opleiding meer in  
modules vormgeven, zodat theorie en praktijk gedu
rende de praktijkopleiding meer samengaan.”

Keurig compromis
Volgens Tsang is de Contourennota een keurig compro
mis tussen de rapporten van de Onderwijscommissie 
Fusie van de NBA en de Adviescommissie Herziening 
Eindtermen van de CEA. “Ik had scherpere keuzes op 
prijs gesteld. De Contourennota is te veel een beschrij
ving vanuit de huidige situatie. Waarom is er niet 
 nagedacht over de eisen voor het beroep in de wat 
 verdere toekomst? Bijvoorbeeld: hoe ziet de accountant 
anno 2020 er uit? Wat voor gevolgen heeft dat voor het  
onderwijs?”
Fouk Tsang moet nog één ding van het hart. “Is er wel 
behoefte aan een accountant die niet controleert maar 
wel wetenschappelijk is opgeleid? Die bestaat nog ner
gens op de wereld. Nederland wordt dan uniek, maar 
wie zit daar op te wachten?” 
AnneMarike van Arkel is het daarmee niet eens:  
“Nederland kent zo’n accountant wel degelijk al.  
Namelijk de accountant in business die wetenschap
pelijk is opgeleid, maar niet controleert en in het be
drijfsleven een financiële functie vervult.” 

Belangrijkste uitkomsten digitale 
consultatie Contourennota

•  De meeste respondenten zijn voor splitsing van de  

studie in twee oriëntaties. Deze differentiatie sluit  

volgens hen beter aan bij de beroepspraktijk. Voor de  

oriëntatie ‘accountancy’ worden diverse suggesties  

gedaan wat betreft het al dan niet geheel of ten dele 

opnemen van assurance in het curriculum.

•  Ook vinden de meeste respondenten dat het verschil 

 tussen een academische opgeleide accountant en zijn 

collega met een hbo-opleiding tot uiting moet komen 

in verschillende titels. 

MARTIN HOOGENDOORN: ‘WE 
 WILLEN HET NOG SCHERPER  
FORMULEREN: ALLEEN DE  
ACCOUNTANT DIE DE ASSURANCE-
VARIANT HEEFT GEVOLGD, MAG 
CONTROLEBEVOEGDHEID HEBBEN.’

FOUK TSANG: ‘WAAROM IS ER NIET 
NAGEDACHT OVER DE EISEN IN DE 
WAT VERDERE TOEKOMST? HOE 
ZIET DE ACCOUNTANT ANNO 2020 
ER UIT?


